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EDELENY ES KÖRNYÉKÉ

Ezt bezárták, azt megnyitják

Bánya a Bódva völgye 
kapujában

C sak  n e m ré g  k e r ü l t  rá  
vég legesen  a  la k a t  az  ede- 
lé n y i  b á n y á r a ,  m á r i s  
a k a d t egy v álla lkozó , ak i 
eg y  ú j b á n y á t  n y i t n a  a 
B ódva völgye k a p u já b a n .

Dr. Juhász András, a beru 
házó képv ise le tében  a bá
nyakapitánysággal és az ille
tékes szakh a tó ság o k k al is 
tá rg y a lt  m ár. T ö rtén e lm i 
v issza tek in tésébő l ugyanis 
kiderül: Edelényben az elsők 
között kezdték meg a szénki
te rm elést még a kiegyezés 
tá jé k á n . Az e lm ú lt  közel 
m ásfé l é v s z á z a d b a n  hol 
szükség volt, hol nem a p ia
con az it t  k ibányászott ener
giahordozókra. N éhány éve 
m egint csak a kereslet visz- 
szaeséséből eredő gazdaság- 
ta lanság  hozta azt, hogy be
zárták  az üzemet.

Most azonban ism ét igény 
van a szénre. Dr. Juhász And
rás vállalata éppen ezért fel
m érte azokat a területeket, 
ahol a b á n y á s z a tra  mód 
lenne. A vizsgálat egyértelmű 
eredménye az volt, hogy az 
E de lény  h a tá r á b a n  fekvő 
Nagyvölgy egykori bányájá
b an  m ind  m en n y iség ileg , 
mind m inőségben m egéri a 
kitermelés.

Az edelényi szén ugyanis 
jó fűtőértékű. Em ellett kör
nyezetvédelm i szempontból 
sem  e lh an yago lha tó , hogy 
kén tarta lm a alacsony, mesz- 
sze a la tta  m arad a m egyénk
ben m ost bányászott széné
nek. Az előrejelzés egyértel
mű: a nagyvölgyi kőszén gaz

dasági haszonnal term elhető 
ki.

Az engedély kiadására jogo
sult bányakapitánysággal kö
zösen nemrégiben tájékoztat
tá k  a szakhatóságokat az el
képzelésekről. A fogadtatás 
minden részről pozitív volt. 
H a m inden jól megy, akkor 
Edelény dr. Juh ász  András 
m eglátása szerint ism ét bá
nyászvárossá fejlődhet.

S ha valaki még mindig ta- 
máskodna: a részben tulajdo
nos önkormányzat, Edelény 
képviselő-testülete éppen a 
csütörtöki ülésén tárgyalta a 
bányaműveléssel kapcsolatos 
terü letfelhasználásró l szóló 
előterjesztést. Igaz, a hozzájá
ru lást nem adták meg, csupán 
egy bizottságot hoztak létre az 
alaposabb tájékozódás érde
kében.

M in d e n h o l m e g h a l lo t tá k  a  h ív ó  s z ó t

Árhullám, homokzsákok, 
figyelőszolgálat

Egy h é t, am ely  m eg ren 
g e tte  a B ódva völgyét. A 
n ém ik ép p  m ó d o síto tt id é 
z e te t  ta lá n  azza l le h e tn e  
m ég k ieg ész íten i, hogy egy 
h é t, am ely  v á rh a tó a n  m eg
r e n g e t i  a t é r s é g  ö n k o r 
m á n y z a ta in ak  a k ö ltség v e
té s é t  is. A zt a k ö ltség v e 
té s t, am ely  eg y éb k én t sem  
á llt tú l  sz ilá rd  a lap o k o n . A 
szü k ség  ó rá ib a n  p e rsz e  a 
p én z  a legkevesebb . Hogy 
m en n y ire , az a következő  
n a p o k b a n  d e rü l ki.

K ét h é tte l eze lő tt Virág 
Tamás alezredes, a polgári vé
delem edelényi parancsnoka 
már jelezte: fel kell készülni 
arra, hogy a nagy mennyiségű 
hó hirtelen elolvadása m iatt és 
az esőzés következtében a 
Bódva folyó vízszintje is jelen
tős m érték b en  m egnőhet. 
Szendrőládon és Boldván már 
akkor házak egész sorát kellett 
védeni a belvíztől. Az is világos 
volt, hogy az esetleges áradást 
előrejelezni nem lehet, a folya
matos megfigyelés révén azon
ban szükség esetén minél előbb 
be kell avatkozni.

S za lo n n án  H ankó G yula  
polgármesternek öt család ki-

M a r a d  a z  i s k o l a

Aláírást gyűjtöttek a finkeiek
S z in te  j e l k é 

p e sn e k  is t e k in t 
h e tő  az, hogy  az 
e d e lé n y i k é p v i
s e l ő - t e s t ü l e t  
m á rc iu s  18-i ü lé 
sén  k é t  e l le n té 
te s  i r á n y ú  e lő 
te rje sz tés  is érin- 
t e t t e  a f i n k e i  
t e l e p ü l é s r é s z t .
Az egy ik  az o t ta 
n i isk o la  fo k o za
to s  v isszafe jlesz
té sé t, a  m ásik  az 
ö r e g o t th o n  l é t 
szám b ő v íté sé t 
ja v a so lta .

A csütörtöki ülés- 
re  e l k é s z í t e t t  
napirendi javasla
tok sorából -  m int 
az várható is volt -  
az oktatás jövőjé
ről szóló előterjesztés váltotta 
ki a legnagyobb visszhangot.

Az edelényi önkormányzat nem változtatott a város oktatási struk
túráján.

Áprilisban indul

H egym egi
gyógynövényüzem
A l a s s a n  ü z e m e ln i  

k e z d ő , g ig a n tp o s z te r e -  
k e t  g y á r t ó  e d e l é n y i  
nyom da, a  te rv e z e tt  b á 
n y a n y i t á s  m e l l e t t  a 
H egym egen  é p ü lt  gyógy
n ö v é n y sz á rító  ü zem  a z t 
is  je lz i, hogy  v a lam i m eg
m o zd u lt a  m u n k a n é lk ü 
lisé g g e l k ü lö n ö s e n  s ú j
to t t  B ódva-völgyben . Az 
u tó b b i  e s e t é b e n  m á r  
m in d e n  k é s z e n  á l l  
ah h o z , ho g y  á p r i l i s b a n  
in d u lh a s s a n a k .

M int az t B údy Gabriel
lától, a beruházó Annona 
97 K ft. ü g y v e z e tő jé tő l 
m e g tu d tu k , je le n le g  a 
m unkaerő felvétele folyik.

Egyelőre és a területfejlesz
té s i  ta n á c sn á l, ille tve  a 
m u n k aü g y i k ö z p o n tn á l 
nyertes pályázatokban fog
la l ta k n a k  m eg fe le lő en  
nyolc fő a lk a lm a z á s á ra  
kerül sor. Többségük a te r
melésben közvetlenül részt
vevő b e ta n í to t t  m u n k ás 
lesz, akiknek a felkészítésé
ről tan fo lyam  k ere téb en  
gondoskodtak.

M u n k a le h e tő sé g e t, il
le tve  jövedelem -kiegészí
té s t hozhat azonban a té r 
ségben élők szám ára  a be
gyűjtésben való részvétel. 
Tervezik em ellett legke
r e s e t te b b  n ö v é n y fa jtá k  
te rm elte tésének  a beindí
tá s á t is.

Tulajdonképpen nem is az 
egész, hanem  annak  egyik 
pontja, amely a finkei város
rész iskoláját érinti.

A javaslat ugyanis úgy fo
galmazott, hogy azt szeptem
ber 1-jével vonják össze a bel
város iskolájával, s Finkén 
m ár ne indítsanak első osz
tályt. Ezzel 2002-re tulajdon
képpen fokozatosan megszűn
ne az intézmény, az akkorra 
felső tagozatossá növő gyer
mekek m ár a központi iskolá
ban folytatnák tanulm ányai
kat.

A helyiek nem sokkal a ja 
vasla t napvilágra  kerülése 
után  egy emberként léptek fel 
azzal szemben. Információink 
szerint rövid idő a la tt 700 kö
rüli tiltakozó aláírást gyűjtöt
tek össze. A lakosság nyomá
sára szerda este pedig fóru
mot ta r to tt a város polgár- 
mestere és a kerület önkor
m ányzati képviselője. Szilá
gyi A d o lf polgárm ester m ár 
előzetesen bejelentette: nem 
kívánná befolyásolni a testü 
letet, de azt kéri, hogy a javas
latot ne fogadják el. Egyértel
műen látni kell azonban véle
ménye szerint, hogy az elmúlt 
években csak nőttek az önkor
m ányzat ok ta tási kiadásai,

míg az állami normatíva rela
tíve folyamatosan csökkent. 
Ebből pedig egyenesen ered, 
hogy dönteni és intézkedni 
kell, de csak megfelelő előké- 
szítés’után. A képviselő-testü
let csütörtöki tanácskozását 
és döntését vélhetően soha 
nem tapaszta lt figyelemmel 
kísérte Finke lakossága. Azt 
lá th a tták , hogy a grémium 
érintetlenül hagyta iskoláju
kat, ahogyan Edelény teljes 
oktatási s truk túráját is.

Az oldalt írta: 
B a ran y i F e re n c

Fotó:
Jakubik László

H o ln ap i sz ám u n k b an  
KAZINCBARCIKÁRÓL, 
S a jó k azá ró l és B á n h o r
v á tiró l íru n k .

S z e r d á n  E N C S R Ő L , 
G öncrő l, G agyvendégi- 
rő l és Szikszóró l o lvas
h a tn a k .

C s ü tö r tö k ö n  p e d ig  
F E L S Ő Z S O L C Á R Ó L , 
A rn ó tró l és O n g áró l t a 
lá lh a tó  ö sszeá llítás .

A Bódva Szendrőnél okozta a legnagyobb gondot.

költöztetéséről kellett intéz
kednie. Szendrőben napok óta 
szivattyúzta a tűzoltóság a 
Szuhogy felé vezető út hídja 
m ellett az ottani lakótelepet 
fenyegető belvizet. Mégsem 
itt keletkezett a legnagyobb 
ggnd, hanem a város északi 
részén, ahol az ottani házakat 
védő depónia felett átcsapott 
az ár. A m ásnap reggel ötig 
tartó  m unka eredményeként 
h o m o k zsák o k k a l s ik e rü l t  
megfékezni az elemeket.

A teljes számvetés, különö
sen ami a költségeket illeti, 
még odébb van. Az azonban 
m ár elmondható, hogy a pol
gári védelem szervező, mozgó
sító m unkája  m eghatározó 
szerepet játszott abban, hogy 
a védekezés eredményes volt. 
A legfontosabb és legkedve
zőbb tap asz ta la t azonban a 
Virág Tamás alezredes véle
ménye szerint, hogy a Bódva 
völgyében élők m indenhol 
m eghallották a hívó szót, s 
nemcsak saját házuk, telepü
lésük védelmében, hanem a 
szomszéd vagy még távolibb 
községében is dolgoztak.

Molnár Oszkár, a térség or
szág g y ű lé s i kép v ise lő je  a 
Bódva áradásának a napjai
ban többször is végigjárta a 
te rü le te t. V isszatek in tve a 
történtekre, elsősorban a jö
vőre vonatkozó feladatokat fo
galmazta meg. -  Az észak-ma
gyarországi folyók á rad ása  
egyértelm űvé te tte , hogy az 
érintett területek országgyűlé
si képviselőinek együttesen 
kell fellépniük azért, hogy a 
jövőben ezek a károk megelőz
hetőek legyenek. A 8. számú 
választókerületben elenged

hetetlennek tartom , hogy a 
gátaknak az elmúlt években 
elm aradt karbantartását, ja 
v ítását pótoljuk. Az is világos, 
hogy ott, ahol éppen a véde
lem hiánya okozott gondot, 
gátakat kell építeni. Mindezt 
egy átfogó közm unka-prog
ram  keretében látom megva
lósíthatónak.

Szilágyi Adolf, Edelény pol
gárm ester a védelmi bizottság 
vezetőjeként m ár az elmúlt 
hétfőn bejelenthette a lakos
ságnak: -  A Bódva nagy m ér
tékű  visszahúzódása követ
keztében m egszüntethették a 
polgári védelmi készültséget. 
A Bódva m entén 8-9 település 
volt a leginkább veszélyezte
te tt helyzetben. Több m int 20 
ezer homokzsákot kellett fel
használnunk a térségben. Va
lószínűleg nem alakult volna 
ki ez a helyzet, ha a rakacai 
víztározót előzőleg folyamato
san és fokozatosan leürítik. 
Ma m ár azt is elmondhatjuk, 
hogy gátsuvadás m iatt nem 
tudott a tározó az eredeti 860 
centim éteres szinten fogadni, 
csak 828 centiméteren. Meg
határozó volt az is, hogy a 
szlovákiai oldalon fekvő nagy- 
idai tározó gátja i végül is 
b írták  tartan i az ott felgyü
lem lett vízmennyiséget.

M intha soha nem is nyalo
gatta  volna a gát széleit, úgy 
csinál most a Bódva Edelény- 
nél. M intha lassan mindenki 
el is felejtené a védekezés 
napjait. Bár, m ár nem várha
tó újabb árhullám  és a ké
szültséget is feloldották, a fi
gyelőszolgálat még nagyobb 
gyakorisággal jelent.

Inkubátorház épül

Iroda  a  s ik erek ért
N e m ré g ib e n  t a n á c s k o 

z á s ra  g y ű ltek  egybe E d e
lényben  az 502. szám ú s ta 
tisz tik a i k ö rze th ez  ta rto zó  
ö n k o rm á n y z a to k  p o lg á r-  
m esterei. Egy régebb  ó ta  ta 
p asz ta lt p ro b lém ára  k e re s 
té k  és ta lá ltá k  m eg a megol- 
d á s t .  N e v e z e te s e n  a r r a ,  
hogy m ik én t tu d n a k  m inél 
e r e d m é n y e s e b b e n  r é s z t  
v enn i a k iír t  pályázatokon .

A területfejlesztési tanács 
által kiírt pályázatokon részt
vevő önkorm ányzatok  régi 
gondja volt az, hogy az elké
szített anyagok sok esetben 
szakm ai kifogás alá estek. 
Ennek oka egyértelmű volt: a 
k iste lepü lések  m indegyiké
ben nem állhat rendelkezésre 
olyan pénzügyi és beruházási 
szakem bergárda, amely for
mailag és tartalm ilag a meg
követelt szinten készítené el a 
projekteket.

Már korábban felmerült az 
az igény, hogy az ilyen szem

pontból még inkább h á trá 
nyos helyzetben lévő települé
seket valamilyen módon se
gítsék. A mostani tanácsko
zá sró l beszám oló  Szilágyi 
Adolf, edelényi polgárm ester 
ta v a ly  ő ssze l v e te t te  fel, 
hogy  az ö n k o rm á n y z a to k  
hozzanak lé tre  egy társu lást, 
am ely n ek  iro d á ja  m egold
h a tn á  ezt a gondot. A javas
latból tulajdonképpen most 
le tt  valóság.

Felvetődik ugyanakkor a 
kérdés, hogy -  m iután  már 
jóval korábban létrejött ala
pítvány formában egy gazda
ságfejlesztő társu lás, amely 
építi Edelényben az inkubá
torházat -  a polgármesterek 
mostani döntése nem mond-e 
ellent annak. Szilágyi Adolf 
polgármester véleménye sze
rin t nem. O úgy látja, hogy a 
kettő egymást kiegészítve lé
tezhet egymás mellett, s csak 
a résztvevőkön m úlik az, hogy 
ehelyett ne a rivalizálás le
gyen a meghatározó.


